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خبرسازان

ادامه یادداشت سردبیر

 یک نیروگاه دیگر
 در لیست آلاینده ها 

نیروگاه شهید مفتح همدان در بهار ۱۴۰۳ به دلیل 
مازوت سوزی در لیست صنایع آلاینده قرار گرفت. 
به گزارش ایســنا، ســیده مریم محمدی، مدیرکل 
محیط زیســت اســتان همدان، با اشــاره به اینکه 
شورایعالی امنیت ملی اجازه مازوت سوزی در فصل 
پاییز و زمســتان را بــه نیروگاه ها داده بــود، اظهار 
کرد: نیروگاه شــهید مفتــح در بهار ســال ۱۴۰۳ 
به دلیل مازوت سوزی در فصل بهار در لیست صنایع 
آلاینده قرار گرفت. او با تأکید بر اینکه محیط زیست 
نمی تواند جلوی فعالیــت نیروگاه را بگیرد، تصریح 
کرد: »محیط زیست  نمی تواند نیروگاهی را تعطیل 
کند چون نیروگاه ها، واحدهای تولید اســتراتژیک 
هســتند و زمانی که گاز یک نیروگاه قطع می شود، 
نیــروگاه هم مجبور اســت کــه از ســوخت مازوت 

استفاده کند.«

کمبود شدید پرستار 
به گفته رئیس سازمان نظام پرســتاری، در حال حاضر 
به اندازه نیمی از نیاز کشــور پرســتار داریــم. به گزارش 
ایلنا، احمد نجاتی در نشســت هم اندیشــی تخصصی 
موضوعات پرستاری، کمبود شــدید پرستار در کشور را 
واضح و مبرهن دانست و گفت: درواقع به اندازه نیمی از 
نیاز کشور پرستار داریم و باتوجه به اینکه عمده پرستاران 
در بیمارستان ها مشغول فعالیت هستند، شاخص پرستار 
به تخت را برای بررسی وضعیت پرستاری در ایران در نظر 
می گیریم و در حال حاضر کمتر از یک پرستار به ازای هر 
تخت بیمارستانی داریم. او با بیان اینکه هنوز یک داده 
جامع و کامل از تعداد و تنوع پرستاران در کشور نداریم ، 
افزود: »متاسفانه در برخی بخش های کشور مانند اهواز 
آمار پرستار به ازای هر تخت، کمتر از نیم است که نشان 
از عدم مدیریت مطلوب در جذب پرستاران بوده و دلیل 
این کمبود نیرو، مهاجرت و ترک خدمت پرستاران است. 
واقعیت دیگر این اســت که با پدیــده ای به نام بیکاری 
پرســتاران مواجه نیســتیم و اکنون درخواســتی برای 

اشتغال در کشور نداریم.«

Ó  مســئله دیگر هم مربوط به اســتعلام ها بود که اســتعلام 
بسیاری از زنان رد شد.

بله، استعلام خیلی از گزینه های پیشنهاد مرد هم رد شد. 
Ó  ،بخش زیادی از کســانی که رأی ندادنــد در انتخابات اخیر 

زنان بودند که به رأی ندادن اعتراضی تعبیر شــد؛ اینکه زنان 
احســاس کردند صدای آنها شنیده نشده است، به خصوص 
بعــد از جنبــش زن، زندگــی و آزادی. با وجود اینکه بســیار 
همدلانه از طرف زنان اصلاح طلب به آنها برای مشارکت پیام 
داده شد، تعداد زیادی از آنها ناامید بودند و این شکاف بسیار 

به چشم آمد. نظر شما چیست؟
من آمار دقیق ندیدم.

Ó  آمار جنسیتی منتشــر نشده، اما بســیاری از تحلیلگران 
معتقد بودنــد، تعداد زیادی از کســانی کــه رأی ندادند، رأی 

اعتراضی بسیار روشن زنان بود.
باتوجه به اینکه در انتخاب ســال 96 که اســتقبال عمومی مردم هم 
بسیار خوب بود، نسبت رأی زنان به مردان به آقای روحانی بالاتر بود. 

Ó .چون امیدوار شده بودند برای تغییر 
بله. چون زنان بسیار امیدوار بودند و احساس می کردند فرصتی وجود 
دارد کــه باید آن را ازطریق صندوق پیش بــرد، اما حوادثی که اتفاق 
افتاد، سیاست های دولت سیزدهم، برخوردهای بسیار انقباضی در 
حوزه زنان و... موجب شد که زنان زیادی در انتخابات اخیر با صندوق 
رأی قهر کنند. خودم هم در جوامع مختلفی که در میان زنان صحبت 
می کردم، گروه ها و جوامعی بودند که از نزدیک من را می شناختند و 
اعتماد داشتند و می گفتند که شما بگویید، ما انجام می دهیم؛ اما با 
تردید، نگرانی و به صورت شــکننده. حتی آنهایی هم که رأی دادند، 
رأی شان خیلی شکننده بود. حتماً باید صدای کسانی که رأی ندادند 
شنیده شــود، برای آنها فکری اندیشیده شــود و مخاطب قرار داده 
شــوند. باید بدانیم طیفی از جامعه را داریم که حقوق رأی دهندگان 
را دارند ولی صدای آنها شنیده نشد. خوشبختانه دکتر پزشکیان این 
موضــوع را گفتند و باید در عمل هم به همین صورت باشــد و تلاش 
کنند. پنجره ای باز شده اســت که گاهی فکر می کنیم معجزه بوده 
است. فکر کنید 5-۴ سال ایران چه شرایطی داشت؟ این اتفاق بزرگی 
است و باید تلاش کنیم از آن برای تقویت روابط با مردم، پاسخگویی 
به مطالبات آنها، کم کردن آلام و مشکلات اقتصادی، زنان و معیشتی 
اســتفاده کنیم. زنان از فشارهای اقتصادی خیلی آسیب می بینند، 
نه فقط زنان سرپرست خانوار- می توانیم بگوییم که آنها نوک کوه یخ 
هســتند- باقی زنان هم در خانواده ها آســیب می بینند و مشکلات 
معیشتی و اقتصادی طاقت فرسا شده است. دولت باید برای حل آن 

تلاش کند تا بتواند در این زمینه موفق شود. 
Ó  دو روز پیــش خانم بهروزآذر برای معاونت امور زنان انتخاب

شدند.  فکر می کنید موانعی که بر ســر راه او می تواند باشد، 
چیست؟ شما هم در دولت دوم آقای روحانی در همین سمت 
بودید، اما حالا اوضاع زنان با آن زمان بســیار فرق کرده؛ بعد 
از جنبش زن، زندگی و آزادی، شرایط پیچیده تر شده و به نظر 
می آیــد مطالبــات زنان عمیق تــر و بی تعارف تر از قبل شــده 
اســت. فکر می کنید خانم بهــروزآذر الان با چه جامعه زنانی 

روبه روست؟
کاملًا درست است، شرایط خیلی پیچیده تر شده است. شکافی که 
در این سال ها به ویژه شکاف بین نسلی و فاصله کلی مردم با حاکمیت 
اتفاق افتاده، مؤید این موضوع است. البته من فکر می کنم انتخابات 
ریاست جمهوری اخیر توانســت مقداری این فاصله را کم کند، ولی 
گسســت نســلی ای که وجود دارد بسیار جدی اســت به ویژه درباره 
ایــن موضوع. خانم بهروزآذر کار بســیار دشــواری را به دلیل تعارض 
گفتمانی ای که در این باره وجود دارد، در پیش دارد. متاسفانه جریانات 
قوی که در مناصب مختلف حکمرانی به ویژه مجلس هستند، از نظر 
دیدگاهی می توانند کاملًا در تعارض با گفتمانی که دکتر پزشــکیان 
پیش بردند، قرار بگیرند. مدیریت این مسئله که درنهایت به نفع زنان 
ایران باشد، مهم است و امیدواریم او بتواند کار را به درستی پیش ببرد. 

Ó  امــا موانع زیاد اســت؛ یکی از آنها این اســت کــه قوانین و 
لوایحی که در سال های قبل از دولت آقای رئیسی تدوین شد 
یا متوقف یا از دستور کار خارج شد. نمونه اش، ماده ای که در 
قانون ششــم توسعه درباره عدالت جنسیتی بود و در قانون 

هفتم حذف شد. 
بله. درســت است. مفهوم عدالت جنســیتی به طور عجیبی از 
متن قانــون حذف شــد درحالی که بعدش شــاهد بودیم رهبر 
انقلاب درباره عدالت جنسیتی صحبت کردند و بر این موضوع 
به نوعی صحه گذاشــتند. این مفهوم برگرفته از مفاهیم قرآنی و 
آموزه های شخصیت هایی مثل آیت الله مطهری است ولی خب 
متاسفانه یک تعارض گفتمانی در این باره همان موقع هم پیش 
آمد و ما گرچــه در معاونت زنان و دولت، عدالت جنســیتی را با 
تصویب شــاخص هایی در ستاد پیش بردیم و حتی یک سال هم 
گزارش گیری در این باره انجام شد، ولی خیلی راحت تحت عنوان 
تعارض گفتمانی، دولت سیزدهم مسئله را متوقف کرد و اطلاعات 
از روی پورتال و داشــبورد حذف شــد و گفتنــد داریم موضوع را 
بازنگری می کنیم. دشــواری این دوره این اســت که این تکلیف 
قانونی برداشته شده اســت؛ ما این موضوع را با تکلیف قانونی 
پیش می بردیم ولی با این حجم از معارضه روبه رو شدیم، حالا که 
دیگر در برنامه هفتم این مسئله نیامده و عقب نشینی آشکاری را 

درباره عدالت جنسیتی مشاهده می کنیم. 
Ó  خب فکر می کنید راه حل چه باشــد؟ مثــلًا اصلاح قانون 

هفتم توسعه؟ 
بله. این کار باید صورت بگیرد اما می دانم که کار بسیار دشواری است 
و مجلس هم به احتمال زیاد با آن همراهی ندارد. باید راه میانه ای برای 
این موضوع پیدا شــود. به هرحال کار ساده ای نیست. ازطرف دیگر 
محدودیت های ساختاری و اعتباری معاونت زنان هم موضوع دیگری 
اســت که باید رفع شود. گفته می شود در این باره تغییراتی در دولت 

سیزدهم بوده، اما اصلًا کافی و متناسب با مطالبات زنان نبوده است. 
به هرحال حتماً دیگر بندهای برنامه هفتم مثلًا حوزه محیط زیست، 
مشــکلاتی دارنــد و دولت باید تصمیم بگیرد لایحه جامعــی را برای 

اصلاح این قانون به مجلس بفرستد. 
Ó  در کنــار ایــن موضوع، لایحه عفــاف و حجــاب را داریم که 

ایرادات اساسی به آن وارد است. 
بله. این لایحه مسائل و تنش های زیادی را در جامعه می تواند به وجود 
بیاورد. شورای نگهبان نزدیک به ۳۱ عنوان مغایرت را در آن تشخیص 
داده کــه بعضی از آنها برطرف شــده و بعضی نشــده. دولت جدید 

می تواند در این باره نظر دهد و موضع خودش را اعلام کند. 
Ó  و البته لایحه مقابله با خشونت علیه زنان که مرتب هم نامش 

عوض می شــود، همچنان بعــد از حدود 12 ســال به صحن 
مجلس نرسیده است... 

این لایحه هم بله، هنوز بلاتکلیف اســت. دولت می تواند درخواست 
استرداد برای اصلاح دهد یا حداقل تسریع در بررسی دهد. این هم 
کار سختی است و با ترکیب مجلس کنونی نمی توان به راحتی به این 

مسئله امیدوار بود. 
Ó  موضوع دیگر مســکوت ماندن لوایح مربوط به حقوق زنان 

است؛ مثل زن کشی، خروج زنان از کشور و... که در سه سال 
گذشته پیگیری نشد. 

بله. این لوایح کلًا از دستور کار خارج شدند. در دولت دوازدهم حدود 
۱5 لایحه برای توجه به خلأهای قانونی، مطالبات و مشکلات زنان با 

سند پشتیبان آماده کردیم که بعضی از آنها به مجلس هم رفت.
Ó .مثل لایحه ای که به لایحه رومینا معروف شد 

بله. به نام دختری که توســط پدرش کشته شد، شناخته شد. لایحه 
درباره تشدید مجازات پدرانی که فرزندان شان را می کشند، بود. بعضی 

از این لوایح باید تایید قوه قضائیه را می گرفت و همانجا ماند.
Ó ...بله. مثلًا لایحه برابری دیه و مرد 

مــا روی ایــن لایحه خیلی کار کــرده بودیم؛ حتی نشســت فقهی-
حقوقی برای هرکدام از این لوایح در قم داشتیم. همین لایحه را باید 
می دادیم قوه قضائیه نظر دهد اما درنهایت گفتند که ضرورتی برای آن 
نمی بینیم، درصورتی که از نظر ما مهم بود و ضرورت داشت. تعدادی 
از لوایح در کمیسیون لوایح دولت مانده و تعدادی هم در مجلس. روی 
این لوایح کار شده و دیگر نیازی به کار مجدد برایشان نیست. فرصت 
زیادی نداریم، مطالبات انباشــته ای که زنان ما دارند، جدی اســت و 
نباید وقت را از دســت بدهیم و دوباره ســراغ بررسی و مطالعه برویم. 
موضوع دیگری که معاونت باید پیگیری کند، هم افزایی با تشکل ها و 
فعالان است. ما دیدیم که در دولت سیزدهم تشکل های زنان کنار زده 

شدند و فقط با گروه های جهادی و بسیجی همکاری شد. 
Ó چرا آن لوایح هیچ وقت به نتیجه نرسید؟

بعضی از آنها در کمیسیون لوایح دولت متوقف شد؛ یعنی معاونت زنان 
باید از این کمیسیون ها پیگیری می کرد اما انجام نداد و در اولویت شان 
نبود. یک دفعه اولویت ها تغییر کرد. برخی از آنها هم در قوه قضائیه بود 
که باید پیگیری می شــد. نمونه آن همین لایحه برابری دیه زن و مرد 
بود. دستگاهی متولی باید پشت کار باشد، صحبت کند، رایزنی کند، 
جلسه بگذارد. قوه قضائیه ابتدا نسبت به لایحه خشونت خیلی موضع 
داشــت، اما نشست های مشترک چهار تا پنج روزه ای با معاونان قوه، 
قضات و دادستان ها داشتیم تا بالاخره به توافقی بر سر آن رسیدیم. 
آقای صادق لاریجانی هیچ وقت حاضر نشــد این لایحه را تایید کند، 
درحالی کــه معاونانــش آن را تایید کرده بودند. بارهــا این موضوع را 
به صورت کتبی، شفاهی و حضوری پیگیری کردم. حتی رهبری به 
من گفته بودند، این بحث خشونت مشکلی در خانواده هاست. همان 
جلســه اول به من گفتند، برای آن راه حلی پیدا کنید. بعد دیدیم که 
خانم مولاوردی روی آن کار کرده اســت، اما قوه قضائیه مشکل دارد. 
مشکل را با این قوه حل کردیم. می گفتیم آقای صادق لاریجانی! این 
لایحــه را امضاء کن که به دولت بــرود و آقای روحانی آن را به مجلس 
بفرستد. به او گفته بودند که این لایحه برجام خانم ابتکار است! یک 
جلســه مربوط به آســیب ها در حضور مقام رهبری بود که ایشان هم 
حضور داشــت. رهبری گفتند، خانم ابتکار قرار بود لایحه ای بدهد و 
همینطوری مانده اســت. من به آقای صادق لاریجانی اشاره کردم و 

گفتم: درست می فرمایید، دست ایشان مانده است. 
Ó یعنی این موضوع قائم به شخص شده بود؟ 

بله. دســت ایشــان مانده بود. بعد از اینکه رفتند، در جریان مراســم 
معارفه آقای رئیســی به عنوان رئیس قوه قضائیه، با ایشــان صحبت 
کردم. به نظرم در این مسائل انسان منطقی ای بودند. گفتم، این لایحه 
بی دلیل آنجا مانده است. توافق و امضای معاون، دادستان های شما و 
مشاوران حقوقی شما را دارد و آن را تایید کرده اند. گفتند، من می دهم 
روی آن کار کنند. ســه ماه بعــد امضاء کردنــد، آن هم موضوعی که 
یک سال ونیم متوقف مانده بود. ایشان گفتند که من پی این حرف ها 

نمی روم و لایحه را بررسی می کنم. 
Ó  .اما بعد 10 سال گذشت 

ما قدم به قدم با انواع و اقسام موانع روبه رو بودیم، اما بالاخره به نتیجه 
می رسید. معاونت زنان در دوره سیزدهم می توانست بسیاری از این 
لوایح را پیگیری کند، اما این کار را انجام نداد و مجلس هم رها کرد. بعد 
از تایید لایحه در قوه قضائیه، بالاخره دکتر روحانی به عنوان لایحه آن را 
تایید کرد و به مجلس فرستاد. آن موقع آقای قالیباف پنج ماه با دولت 
درگیری سیاســی داشــت. پنج ماه تمام لوایح خوبی که دولت داده 
بود، متوقف نگه داشته بود و در این مدت حتی اعلام وصول نشدند. 
ببینید چه فضای سیاسی ای علیه دولت دوازدهم وجود داشت. آنقدر 
گفتیم که بالاخره بعد از پنج ماه این لایحه را اعلام وصول کردند. تنها 
عامل پیش برنده هم مصاحبه های تندی بود که انجام می دادم. بعد 
در مجلس مطرح شد و به صحن آمد، ولی مخالفت با آن شروع شد. 
درنهایت هم به کمیسیون رفت و الان دو سال است در کمیسیون ها 

مانده است. 
Ó .از متن اولیه هم 49 ماده حذف شد 

متن زیرورو شد و کلمه هایی مانند خشونت و... را حذف کردند. باز هم 

بعضــی با همین هم مخالفت می کنند؛ یعنی نمی گذارند اصلًا وارد 
صحن شود. حتی خود آقای قالیباف هم موافق بود که به صحن بیاید، 
اما نمی گذارند. کار سختی است، ولی بالاخره پیگیری می خواهد و ی  

نفر باید مدعی این کار باشد. 
Ó  موضوع مهمی که این روزها زنان را در ایران بیش از همیشه 

درگیر کرده، حجاب و نوع پوشش است. برخوردهای پلیسی 
با زنان در این باره، بیش ازپیش آنها را ناامید کرده. معاونت در 

این باره چه  کاری می تواند بکند؟
هیچ کس نمی گوید اصول نادیده گرفته شود. در همه این چارچوب ها 
می شــود راه را به گونه ای پیش برد که مردم و زنان راضی باشند و این 
فشارها از روی آنها برداشته شود. این تهدیدات و آسیب ها برای نسل 
جوان ما نباشــد. راه حل پیداکردن کاری دشــوار، اما شدنی است، 
درنهایت امکان آن وجود دارد. به تلاش و رایزنی نیاز دارد. فکر می کنم 
دولت آقای پزشکیان با رویکرد خوبی که دارد، اعتمادی که در سطوح 
مختلف ایجاد کرده، اعتمادی که مقام رهبری نسبت به ایشان دارد و 
رویکرد مثبتی که تا الان بوده، بتواند مسائل را پیش ببرد و حل وفصل 
کند.  یکی از مشکلات ما در این باره این است که باید سیاست های 
اجرایــی و عملیاتــی انجام داد کــه فشــار را از روی زنــان و دختران 
دانش آمــوز برداریم. ما آن زمان گفتیم در مدارس دخترانه، حجاب را 
از ســر دختران برداریم. مگر همین کار در مدارس آقای حدادعادل 
انجام نمی شــود؟ مگر مدارس ایشان اسلامی نیست؟ ما در این باره 
طرح رســمی به وزارت آموزش وپــرورش ارائه دادیــم و گفتیم، تمام 
مدارس دخترانه تدابیری داشــته باشند که بتوانند در مدارس راحت 
تفریح، ورزش و... کنند. خیلی هم اوایل استقبال شد چون منطقی 
بود ولی هرچه جلوتر رفتیم، در لایه هایی، عده ای با افکار خاصی مانع 

می شدند و بهانه های پیش  پِا افتاده می آوردند.
Ó مثلًا چه بهانه ای؟ 

به طــور خنــده داری می گفتنــد، در مــدارس بابای مدرســه وجود 
دارد. خــب این همه زن متقاضی کار هســت، آنها را به کار بگیرید! یا 
می گفتند، ساختمان های اطراف مدارس، مشرفند که برای همین 
هم به شورای شهر تهران رفتم و بودجه بزرگی را برای 5۰ مدرسه تهران 

اختصاص دادیم. 
Ó ...اما باز هم کار پیش نرفت 

بله. سوال من این است که چرا دختران باید در مدارس حجاب داشته 
باشند؟ چه مشکل شرعی ای دارد؟ این متاسفانه نگرشی است که به 
بحث کنترل و تسلط بر دختران برمی گردد. در هیچ جای دنیا چنین 
سختگیری هایی نیست. متاسفانه از جاهای خاصی و افرادی از طیف 
سنتی سختگیر، اجازه ندادند این کار انجام شود. خب معاونت حالا 
پرچم این موضوع را دستش بگیرد و بگوید از اول امسال، در مدارس 
دخترانه حجاب آزاد اســت. بگذاریم دختران در مدارس آزاد باشند. 
اگر هــم قانونی درباره حجاب اســت، برای خیابان اســت نه داخل 
مدرسه. این مخالفت ها منطقی ندارد و نباید انقدر فشار روی نوجوان 
و دانش آموز باشــد. به نظرم اولین مســئله موردپیگیری در معاونت، 

آزادسازی حجاب دختران در مدارس است. 
Ó مخالفت ها از خود بدنه دولت هم بود؟ 

بله. مثلًا وزارت آموزش وپرورش دیگر جواب ما و نامه های مان را در این 
باره نمی داد. 

Ó  ما دیدیم که در اعتراضات پاییز 1401، دانش آموزان دختر 
جــزو معترضان بودند و نشــان داد که آنهــا آگاه و مطالبه گر 
هستند. شــما هم معتقدید، در دولت جدید که وعده تغییر 
و هم افزایی داده، دختران دانش آموز را باتوجه به آن اتفاقات، 

بیشتر باید در نظر بگیرند؟
بله. کاملًا. متاســفانه از طیف متحجر و واپس گرا، پاســخ مطالبات 
دانش آمــوزان، آن حرکات عجیب بود و بااینکــه حتی رهبری اعلام 

کردند این کار جرم است، اما مشخص نشد این کارها از کجا آمد.
Ó منظورتان مسمومیت های سریالی است؟ 

بله. اتفاق بسیار بدی بود که خیلی هم پیگیری نشد. 
Ó  ًبرگردیــم بــه موضــوع حجاب. آقای پزشــکیان مشــخصا 

گفتند که طرح نــور را از خیابان ها جمــع می کنند، اما خب 
هنوز هســتند و هر چنــدروز یک بار فیلمــی از برخوردهای 
خشــن با آنها منتشــر می شــود و صدای خیلی هــا درآمده. 
به نظرتان معاونت زنان می تواند برای توقف این طرح و خاتمه 

برخوردهای خشن با زنان به دلیل پوشش شان، کاری کند؟
من فکر می کنم حتماً این مسئله را آقای پزشکیان که موضع هم 
درباره اش داشتند، باید بلافاصله حل وفصل و مدیریت کند. این 
لابی ها از ســطح معاونت بالاتر اســت و خود رئیس جمهوری باید 
آن را پیگیــری کنــد. معاونت هم باید این مطالبــه را مطرح کند. 
مطالبه مهمی است و وجود نداشتن مدیریت در این باره در دولت 
ســیزدهم، هزینه های بسیار ســنگینی را برای زنان داشته است. 
درباره حجاب، مطالعات اجتماعی زیادی انجام شــده و همه آنها 
نشان می دهد برخوردهای خشن مثل گشــت ارشاد یا طرح نور 
نه تنهــا جواب نداده، بلکه تاثیــرات خیلی بــدی روی روح و روان 
زنان و جوانان ما داشته؛ این طرح ها جز ایجاد نارضایتی و ناامنی 
اجتماعی، اثری نداشته است. خیلی عجیب است که اصرار دارند 
هنوز این طرح ها اجرا شوند. ما اگر صحبت از جامعه دینی یا امر 
به معروف و نهی از منکر می کنیم، اصولــی دارد، نه برخوردهای 
خشن. کل کشور، دین و انقلاب دارد هزینه های این برخوردهای 
سلیقه ای با موضوع پوشش زنان را می دهد. خود من از کسانی ام 
که از ســال 75 با گشت های حجاب درگیر بوده ام؛ همسر من آن 
سال برای دفاع از یک دختر در خیابان کتک خورد. حالا 28 سال 
گذشته و هنوز در بر همان پاشنه می چرخد، اما متاسفانه مدافعان 

این برخوردها گوش شان بدهکار نیست. 
Ó  شما هم معتقدید که این برخوردها بی اعتمادی و ناامیدی 

زنان از سیستم را بیشتر کرده است؟
بله. قطعاً شــکاف، بی اعتمادی و ناامنی را بیشتر کرده است. از هر 

جنبه ای که به این موضوع نگاه کنیم، خسارت است.

خانم بهروزآذر کار 
بسیار دشواری را 

به دلیل تعارض 
گفتمانی ای که 

در این باره وجود 
دارد، در پیش دارد. 

متاسفانه جریانات 
قوی که در مناصب 

مختلف حکمرانی 
به ویژه مجلس 
هستند، از نظر 

دیدگاهی می توانند 
کاملًا در تعارض با 

گفتمانی که دکتر 
پزشکیان پیش 

بردند، قرار بگیرند. 
مدیریت این مسئله 
که درنهایت به نفع 

زنان ایران باشد، مهم 
است و امیدواریم 

او بتواند کار را 
به درستی پیش ببرد

درباره حجاب، 
مطالعات اجتماعی 
زیادی انجام شده 

و همه آنها نشان 
می دهد برخوردهای 

خشن مثل گشت 
ارشاد یا طرح نور 

نه تنها جواب نداده، 
بلکه تاثیرات خیلی 

بدی روی روح و 
روان زنان و جوانان 

ما داشته؛ این طرح ها 
جز ایجاد نارضایتی 
و ناامنی اجتماعی، 
اثری نداشته است

اما در مورد بخش دیگر کابینه، راهکاری جز رفع ابهام و 
تبیین روند انتخاب آنان از سوی پزشکیان و چگونگی 
ابــراز پایبندی و عملکــرد آنان در قالــب رویکرد کلان 
دولت نیست. اگر این ابهام زدایی صورت نگیرد، تصویر 
نیمه پر لیوان نیز گل آلود می شــود و مــوج انتظارات و 

ناامیدی، به سرعت بازخواهد گشت.
امــا درعین حال، از منظری انتقــادی نیز نوع مواجهه 
بخشی از کنشــگران وفعالان سیاسی حامی دولت با 
کابینه پیشنهادی قابل تأمل است که بار دیگر نشانه های 
تکرار چرخه امید و انتظار از یک کنش سیاسی و سپس 
ناامیــدی شــتابان و در پیش گرفتن انفعــال را با خود 
دارد. اینکــه بار دیگر و پس از چندین و چند بار تجربه 
سیاسی، این نکته فراموش شود که خواست و انتظار 
از یک انتخابات در ســاختار موجــود و در توازن قوای 
واقعی و نیروهای پیداوپنهان مؤثر در مناسبات قدرت، 
تاثیری محدود و تدریجی خواهد داشــت؛ نشانه بارز 
ضعف فرهنگ سیاسی و ناتوانی نخبگان و کنشگران 
از انباشــت تجربه اســت. گرمی کردن با یــک مویز و 
ســردی کردن با یک غوره، راه سیاست ورزی نیست. 
ضمن نقد گزینه ها، کلیــت راه و روند را نباید فراموش 
کــرد؛ همچنان کــه درختان نباید مانــع دیدن جنگل 
شوند. مسئله اصلی انتخاباتی که گذشت، توقف یا کند 
کردن روند خالص سازی بود که نه فقط حضور منتقدان 
و نیروهای سیاســی و مدنی در قدرت را منتفی کرده 
بود، بلکه زندگی عادی بخش زیادی از ایرانیان را نیز به 
مخاطره انداخته بود. سنجش پزشکیان و دولت او، باید 
بر اســاس میزان تاثیری که در توقف و کند کردن روند 
خالص سازی برجای می گذارد، صورت گیرد و انتظارات 
رای دهندگان و کنشــگران نیز متناســب با آن تعریف 
شود. این مســیری است که ماشین دولت جدید باید 
آن را بپیماید، مسافران آن مسئله ثانوی و فرعی است.


